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ÁFÉSZ és COOP Rt : álljuk a versenyt!

� A Szarvas és Vidéke ÁFÉSZ évtizedeken át nem-
csak kereskedelemmel, hanem termeltetéssel és fel-
vásárlással is foglalkozott. Néhány évvel ezelõtt azon-
ban a profil szûkítése mellett döntöttek. Miért?

� Szövetkezetünk 1995-tõl jelentõs fejlõdésen, átala-

kuláson mert keresztül. Korábban a kereskedelmen kí-
vül nemcsak az említett  termeltetéssel és felvásárlás-
sal, hanem vendéglátással is foglalkoztunk. A kilenc-
venes évek közepére világossá vált, hogy ha verseny-
képesek kívánunk maradni, akkor fõ profilunk az élel-
miszerkereskedelem kell legyen. Emellett kisebb volu-
menben az iparcikk-kereskedelem is megmaradt. Ak-
koriban a versenyhelyzet rendkívüli módon élesedett a
környéken, új boltok, nagy élelmiszerüzletek jelentek
meg a városban. Úgy gondoltuk tehát, hogy területi vo-
natkozásban is tovább kell lépnünk, 1995-ig ugyanis
csak Békésszentandráson, Csabacsüdön, Kardoson és
Örménykúton voltak üzleteink. Ebben az idõszakban
számolták fel a békéscsabai, az orosházi és a
mezõkovácsházi ÁFÉSZ-eket, s elhatároztuk, hogy
megpróbálunk az õ területükre bejutni. Minden évben
egy-két bolttal nõveltük hálózatunkat, üzletet nyitottunk
Tótkomlóson, Gádoroson, Újkígyóson és Orosházán is.
Bérbe vettük a nagyszénási és a csorvási ÁFÉSZ bolt-
jait, a kondorosi szövetkezet pedig három üzletét
beapportálta hozzánk, ennek következtében õk 9%-ban
tulajdonosai a Szarvas COOP Rt-nek.

� Ezek a beruházások bizonyára jelentõsen növelték
a szövetkezet szerepét a megye kereskedelmi forgal-
mában.

 � Olyannyira, hogy 2002-ben minden jel szerint si-
kerül elérnünk a kétmilliárdos árbevételt. Ezzel a me-
gyében az elsõ helyre lépünk a szövetkezeti irányítású
kereskedelmi cégek között. Kiskereskedelembõl szár-
mazó árbevételünk 85%-a az élelmiszerboltokban, fõ-
ként a Coop-boltokban realizálódik.

Vannak olyan ipari üzemek, kereskedelmi, szolgáltató szövetkezetek, melyeknek neve évtizedek óta
összekapcsolódik városunk nevével. Jelen voltak Szarvas életében húsz, harminc esztendõvel ezelõtt, s
jelen vannak ma is. A Szarvas és Vidéke Általános Fogyasztási és Értékesítõ Szövetkezet, azaz az ÁFÉSZ
bizonyosan egy ezek közül a cégek közül. Természetesen azok a változások, melyek a magyar gazdaság-
ban az elmúlt jó egy évtized alatt bekövetkeztek, az ÁFÉSZ-eket sem kerülték el. A szarvasi szövetkezet
is jelentõs átalakuláson ment keresztül � elég csupán azt megemlítenünk, hogy a cég berkein belül meg-
alakult a mindannyiunk által jól ismert Szarvas Coop Rt. Megalakult, s tulajdonképpen át is vette a �veze-
tõ szerepet�, ma ugyanis a szövetkezet árbevételének túlnyomó része a Szarvas Coop Rt-nél keletkezik.
(Az ÁFÉSZ tulajdonában mára csupán két ingatlan maradt: a székház és az Árpád Szálló). A két egység
azonban szervesen kapcsolódik egymáshoz, lévén az ÁFÉSZ 90,5%-ban tulajdonosa a Coop Rt-nek. S
kapcsolódik azért is, mert a részvénytársaságot közvetlenül a szövetkezet igazgatósága irányítja, amel-
lett, hogy � a törvényi követelményeknek megfelelõen � az rt. élén természetesen vezérigazgató áll. Ezt a
tisztséget a megalakulás óta Bõdi Jánosné tölti be, aki egyben hosszú évek óta az ÁFÉSZ elnöke is.
Cégbemutató beszélgetésünkre õt kértük meg.

 � Önök mikor léptek be az országos Coop üzletlánc-
ba?

� Az ÁFÉSZ-ek Országos Szövetsége 1995-ben dol-
gozta ki a COOP üzletlánc feltételrendszerét, amely-
hez mi azonnal csatlakoztunk. Azt, hogy az Országos

Szövetség akkor jól döntött, igazol-
ja, hogy ma már a COOP üzletcso-
port Magyarország legnagyobb for-
galmat lebonyolító hazai tõkével
mûködõ üzlethálózata. Hangsúlyo-
zom azonban, hogy csak a szerve-
zeti forma változott meg, a szövet-
kezet önkormányzati szervei (rész-
közgyûlés, küldöttgyûlés) továbbra
is ugyanúgy mûködnek, s az ÁFÉSZ
igazgatósága irányítja az rt. mûkö-
dését is. Nem változott a juttatások
köre sem, mintegy 3.900 tagunk üz-
letrészét azonban fokozatosan rész-
vényekre cseréljük.

� Az élelmiszer-kereskedelem pia-
cán meglehetõsen nagy a konkuren-
cia, sok a kisebb-nagyobb üzlet. A
Coop Rt hogyan próbál meg minél
jobb pozíciót elérni ezen a piacon?

� Igyekszünk minden olyan felté-
telt megteremteni, ami az áru elad-
hatóságát, bemutathatóságát szol-
gálja. Folyamatosan korszerûsítjük
az üzletek berendezéseit, figyelünk
arra, hogy a Coop-boltokban vevõ
és eladó egyaránt jól érezze magát.

� S gondolom, az árak kérdése sem mellékes.
� Természetesen ez is nagyon fontos kérdés, s bát-

ran mondhatom, hogy a Coop Rt ezen a téren is állja a
versenyt. Mi az élelmiszerek mintegy 70%-át a Tisza-
Coop Rt-tõl vásároljuk, s mivel nagy tételekrõl van szó,
így  jelentõs kedvezményeket kapunk, amelyeket vá-
sárlóink felé is továbbadunk. Három évvel ezelõtt je-
lentek meg országosan a Coop-márkatermékek. Szá-
muk ma már eléri a 250-et, s az élelmiszerektõl a
vegyiárukig  gyakorlatilag minden megtalálható közöt-
tük, amire egy háztartásban szükség van. Áruk ala-
csony, ugyanakkor garantáltan jó minõségûek. A Coop-
márkatermékek mellett a törzsvásárlói kártya-rendszer
bevezetése (2001. január 1-tõl) is nagymértékben hoz-
zájárult ahhoz, hogy cégünk versenyben tudjon marad-
ni. Ma már közel ötezer törzsvásárlónk van, akik 2 %-
os kedvezménnyel vásárolhatnak üzleteinkben.

� Az élelmiszer-kereskedelem mellett Önök másfajta
termékek forgalmazásával is foglalkoznak... itt van pél-
dául a szarvasi Gazdabolt.

� Öt olyan üzletünk van, melyekben iparcikkeket áru-
sítunk. Közülük kettõ található Szarvason: az említett

Gazdabolt, illetve a �Hatvanlakás�
alatti Bútor-Ruházati Bolt. Békés-
szentandráson, Csabacsüdön és
Kondoroson pedig vas-mûszaki jel-
legû iparcikkboltot mûködtetünk.
Ezen a téren is kialakulóban van az
ÁFÉSZ-eken belül egy új üzletlánc:
az Iparcikk Pont. Békésszentandrási
boltunk a tavalyi felújítás óta már
ennek keretein belül mûködik, s
most alakítjuk át ilyen jellegûvé
kondorosi iparcikkboltunkat is. A tá-
volabbi cél pedig az, hogy 2003.
végére mind az öt üzletünk tagja le-
gyen a Pont hálózatnak.

� Elérkeztünk tehát a beruházá-
sok témaköréhez. Az imént említett
két boltfelújításon kívül az utóbbi
években igen jelentõs fejlesztéseket
hajtottak végre a többi Coop üzlet-
ben is.

� Valóban, az utóbbi két évben
komoly összegeket tudtunk beruhá-
zásra, fejlesztésre fordítani. Ebben
igen nagy szerepe volt annak, hogy
most elõször, kereskedelmi cégek-
nek is lehetõségük volt pályázati

úton pénzhez jutni. Összességében 27,5 millió forintot
nyertünk pályázatokon, egyrészt a Széchényi Terv ke-
retein belül, másrészt a Békés megyei Területfejlesz-
tési Tanácstól. Így lehetõségünk nyílt arra, hogy elõbb-
re hozzunk olyan beruházásokat, melyeket eredetileg
késõbbre terveztünk. Legfontosabb fejlesztéseink kö-
zött említeném azt, hogy öt boltunkban bevezettük a
vonalkódos pénztárgép rendszert, négy üzletben lég-
kondicionáló berendezést, s ugyanennyi helyen auto-

mata ajtókat szereltünk fel. Mintegy 10 millió forintért
vásároltunk hûtõberendezéseket, s felújítottuk a
csabacsüdi Coop-boltunkat is. A beruházások tekinte-
tében ezért a 2002. év is igen �erõs� lesz, mivel 150 M
forintot tudunk ilyen célra fordítani. Ennek az összeg-
nek egy részébõl ingatlanokat is vásároltunk.

� Sokan találgatják most a városban, vajon milyen
célból vette meg az ÁFÉSZ a TITÁSZ épületét.

� Ezzel kapcsolatban még csak távlati elképzelések-
rõl tudok beszélni, konkrét tervekrõl nem. Szeretnénk
a Szabadság utca és a Rákóczi u.  sarkán � a mostani
Coop-bolt megtartásával �, egy kisebbfajta üzletköz-
pontot kialakítani. Mindezt úgy tervezzük, hogy a tel-
ken belül parkolókat is biztosítunk a vásárlók részére.
Hadd említsem meg, hogy a TITÁSZ épületén kívül egy
másik jelentõs ingatlant is vásároltunk az idén, mégpe-
dig az orosházi ABC áruházat. Ami a jövõ évi tervein-
ket illeti, 2003-ban szeretnénk felújítani a �Hatvanlakás�
alatti üzleteinket, illetve a Jelenker által bérelt, Kossuth

u. 23. szám alatti ingatlanunkat.
� Mennyien dolgoznak ma a Szarvas és Vidéke

ÁFÉSZ-nél?
� Kollektívánknak jelenleg 165 tagja van, valamennyi-

en szakmailag jól felkészült, az új iránt fogékony embe-
rek. Lehetõségeinkhez mérten igyekszünk megbecsülni
dolgozóinkat, megfelelõ szinten tartani a béreket. Nálunk
10% alatt van a minimálbért keresõk száma, a többieké
ennél magasabb. Tavaly 22, az idén pedig 13%-kal emel-
tük a béreket, a minimálbér növekedésébõl eredõ emelé-
sek kigazdálkodása nem jelentett különösebb gondot. Év
végén többletjuttatásokat is igyekszünk adni dolgozóink-
nak, vásárlási utalványként, vagy más formában.

� Talán elárulhatjuk az Olvasóknak, hogy nem vélet-
lenül választottuk ezt az idõpontot az ÁFÉSZ és a Coop
Rt bemutatkozására. A közeli napokban ugyanis ismét
találkoznak az országban mûködõ általános fogyasz-
tási és értékesítõ szövetkezetek vezetõi.

� Így van, november 27-én és 28-án rendezik az
ÁFÉSZ-ek IV. országos kongresszusát, melynek ezút-
tal Siófok városa ad otthont. Ezen a rendezvényen az
elmúlt évek munkájának értékelése mellett szó lesz a

következõ öt év fejlõdési irányairól is. A jövõ egyik leg-
fontosabb stratégiai feladata az informatika fejleszté-
se, s ezáltal a kereskedelem és a gazdálkodás-irányí-
tás modernizálása lesz. Új kihívások elé állít bennün-
ket a felkészülés az Európai Unióhoz történõ csatlako-
zásra: elõtérbe kerül a szakemberek képzése, tovább-
képzése, a kereskedelmi hálózat korszerûsítése, s az,
hogy meg tudjunk felelni a magasabb követelmények-
nek, a szigorúbb hatósági elõírásoknak.                  (X)

A szarvasi Gazdaboltban minden megtalálható,
ami a kertmûveléshez szükséges.

A békésszentandrási iparcikkbolt már tagja
a PONT üzletláncnak.

A felújított csabacsüdi Coop-boltban nemsokára kiépítik a
légkondicionáló berendezést is.

A Szabadság u � Rákóczi u. sarkán álló Coop-üzletben külön
gondolán kínálják az olcsó és jó minõségû Coop márkatermékeket.


